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بزرگداشتـــی 
به    پاس 4دهـــه 
هنــری فعالیت 

دومین روز جشـنواره برای مخاطبان مشـهدی با اتفاقی 
ویـژه همراه بـود. در این روز پردیس سـینمایی اطلس با 
11 سـالن سینمایی و ظرفیت 1150 نفر افتتاح و ابراهیم 
حاتمی کیـا برای افتتـاح پانزدهمین جشـنواره فیلم فجر 
در مشـهد در پردیـس سـینمایی تـازه تاسـیس اطلـس 
حضـور یافـت تـا فیلـم جدیدش»به وقت شـام«راهم بـا 

مردم به تماشـا بنشـیند.
از نـکات جالـب توجـه ایـن مراسـم درخواسـت همسـر 
یکـی از جانباختـگان حادثـه کشـتی نفتکش سـانچی از 
حاتمی کیـا بـرای سـاخت فیلـم در رابطـه بـا ایـن حادثه 
تلـخ  و البته اعتراض این کارگـردان به تصویربرداری غیر 

قانونـی از نمایش فیلمـش بود.

در اولیـن روز از سی وششـمین جشـنواره فیلـم فجـر، 6 فیلم 
در 9 سـالن سـینما، بـه سـانس فوق العـاده رسـید. بـر ایـن 
اسـاس در پردیـس سـینمایی آزادی فیلم هـای »مصـادره«، 
و  »لاتـاری«  قدیـم«،  »جـاده  عاشـقانه«،  یـک  »بمـب، 
»چهارراه اسـتانبول«، در پردیس سـینمایی چارسـو »چهارراه 
اسـتانبول«، در پردیـس سـینمایی مگامـال »بمـب، یـک 
عاشـقانه«، در پردیـس سـینمایی کـورش »بـه وقت شـام« 

و در سـینما اسـتقلال فیلم »مصادره«، با اسـتقبال مخاطبان 
گفتـه  بـه  رسـید.  فوق العـاده  سـانس  بـه  و  شـد  روبـه رو 
محمدرضـا فرجی، مدیر امور سـینماهای جشـنواره، رسـیدن 
ایـن تعـداد فیلـم بـه سـانس فوق العـاده، در روز اول، یـک 
رکـورد در جشـنواره فیلم فجر محسـوب می شـود. همچنین 
اکـران فیلم هـای جشـنواره در روز اول، بـدون صندلی خالی 

انجام شـده اسـت.

سانس فوق العاده برای 6 فیلم در روز اول

افتتاح اطلس مشهد 
با »به وقت شام« 
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بـا اعـلام علـی آشـتیانی پور مسـوول بخـش آرای مردمـی 
سی وششـمین جشـنواره فیلـم فجـر، نتایـج آرا مردمـی از 
روز دوشـنبه 16 بهمـن و همزمـان بـا پنجمیـن روز برگزاری 

جشـنواره در سـینماهای اعـلام خواهـد شـد.
مخاطبـان یـک سـاعت پـس از نمایش فیلـم فرصـت دارند 
آرا خـود را از طریـق کـد روی بلیـت در سـامانه الکترونیکـی 
ثبت کنند. امسـال شـرایط رای گیری نسـبت به سال گذشته 
متفـاوت بوده و شـاید کمی سـخت تر باشـد امـا مخاطبان به 
ایـن مهـم توجـه داشـته باشـند کـه سـیمرغ بلوریـن از نگاه 
تماشـاگران از اهمیـت خاصـی برخـوردار اسـت بنابرایـن این 

اعلام آرای مردمی از روز پنجم جشنواره

مراسـم افتتاحیـه هفدهمین جشـنواره فیلـم فجر اسـتان فارس 
شـامگاه جمعه 13بهمن ماه در پردیس سینمایی هنرشهر آفتاب با 
فیلـم »بمب؛ یک عاشـقانه« اثر پیمان معـادی و با حضور عوامل 

این فیلم شـروع بـه کار کرد.
این دوره از جشـنواره، شـیراز برای نخستین بار همزمان با پایتخت 
فیلم های جشـنواره را اکران می کند. همچنین چهار سالن میزبان 
علاقه مندان به سینماسـت که در 70 سـانس فیلم های جشـنواره 
را پخـش می کنـد. پیمان معـادی بازیگـر و کارگردان سـینما که 
میهمـان ویژه این مراسـم بود، با بیان اینکه تلاش های بسـیاری 
بـرای رسـاندن فیلم به جشـنواره صـورت گرفته اسـت، از حضور 

آغاز فجر برای شیرازی ها 
با »بمب، یک عاشقانه«

اعلام شرایط مدارس 
برای اکران پنج 

فیلم کودک

اقـدام کنند.
همچنین مدارس اسـتان های مختلف نیز از طریق ادارات کل 
آمـوزش و پرورش اسـتان مربوطه می توانند از شـرایط نمایش 
رایـگان پنـج فیلم سـینمایی کـودک و نوجـوان در ایـام برپایی 

سـی و ششـمین جشـنواره فیلم فجر بهره ببرند.
»قهرمانـان کوچـک«، »دنیـای کیف هـا«، »فیلشـاه«، دزد و 
پـری 2« و»شـکلاتی« به مدت پنـج روز از14 تا 18 بهمن ماه 
سـال جاری در سـالن های اصلی سـینماهای مردمی جشنواره 
فیلم فجر در تهران شـامل سینماهای: تماشـا، کیان،راگا،ماندانا، 
اسـتقلال، اریکه ایرانیان،مگامال 1، جوان، چهارسو1،فرهنگ1، 
گراند سـینما کوروش و سـالن اصلی سـینما آزادی و همچنین 
سـینماهای منتخـب نمایـش دهنـده فیلم هـای جشـنواره در 

مراکز اسـتان هـا نمایش داده می شـود.

مـدارس سراسـر کشـور بـا مراجعه بـه سـامانه در نظـر گرفته 
شـده مـی توانند شـرایط تماشـای رایـگان پنج فیلم کـودک و 
نوجوان را در ایام برگزاری سـی و ششـمین جشـنواره فیلم فجر 
فراهـم کنند.مدارس اسـتان تهـران برای اسـتفاده از این برنامه 
و انجـام هماهنگـی حضـور دانش آمـوزان خود در سـالن های 
سـینما می بایسـت  از طریق شـماره تلفـن: 021-75259000 

در میـان مردم شـیراز ابراز خوشـحالی کـرد و بزرگترین لذت یک 
فیلمسـاز را دیدن فیلم با مخاطبان عنـوان کرد.

در این مراسـم از پیمان معادی، احسان رسـول اف و ایرج شهزادی 
کارگـردان، تهیه کننـده و صدا گـذار فیلـم »بمب؛ یک عاشـقانه« 

شد. تقدیر 

بهتراسـت آرا خـود را بـه ثبت برسـانند.
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این افتتاحیه را 
به روح شهداي 
هشت سال دفاع 
مقدس تقدیم 
میکنم که از 

آرمانهاي مردم 
دفاع کردند

آغاز دوره سی و ششم 
با عطر یاس 

آییـن افتتـاح سـی و ششـمین جشـنواره فیلم 
فجر شـامگاه پنجشـنبه )12 بهمن( بـا اجرای 
احسـان کرمـی و بـا حضـور سـید عبـاس 
صالحـی، وزیـر فرهنـگ و ارشـاد اسـلامی، 
سـیدرضا صالحـی امیـری، وزیر اسـبق وزارت 
فرهنگ و ارشـاد و رییس کمیته ملی المپیک، 
نماینـده مجلـس، محمـد مهـدی  صادقـی 
حیدریـان رییس سـازمان سـینمایی ، علیرضا 
بنیـاد سـینمایی فارابـی،  تابـش مدیرعامـل 
حبیب ایل بیگـی و علیرضـا رضادادهنرمندان 

و سـازندگان فیلم های شـرکت کننده در جشـنواره و نیز جمعی از مردم در سالن 
همایش هـای بـرج میلادبرگـزار شـد.ابتدای مراسـم با پخش کلیپی بـا صدای 
پرویز پرسـتویی و به مناسـبت شـهادت حضرت فاطمه )س(همراه بود و پس از 
آن ابراهیم داروغه زاده، دبیر جشـنواره ضمن خوشـامدگویی گفت: جشـنواره که 
دو سـه سـالی اسـت به صورت ملی برگزار می شـود، ادای دین سـینمای ایران 
بـه انقـلاب و آرمان هایـی همچون عدالت و حق مداری اسـت. ایـن افتتاحیه را 
به روح شـهدای هشـت سـال دفـاع مقـدس تقدیم می کنـم کـه از آرمان های 

مـردم دفـاع کردند.

یادی از علی معلم و چند اتفاق دیگر
احسـان کرمـی با تسـلیت و ابراز همـدردی بـا خانواده های بازماندگان کشـتی 
سـانچی و زلزله هـای کرمانشـاه و کردسـتان پیشـنهاد داد کـه در ایـن 10 روز 

پرواز نخستین    سیمرغ های 
فجر سی  وششم

گزارشی از متن و حاشیه افتتاحیه جشنواره

»ماه بهمن برای ما یادآور دوچیز اسـت؛ یکی جشـن انقلاب و یکی هم جشـن سـینمای ایران؛ سـینمایی که ایران را در 
چهار دهه بلند آوازه کرد.سینمای ایران امروز با چهار وجه انسانی، متفکرانه، شاعرانه و قصه پیش می رود و اقتدار 
دارد«. آنچه خواندید، صحبت کوتاه وزیر فرهنگ و ارشـاد اسـلامی در آیین افتتاحیه سـی و ششـمین جشنواره فیلم 
فجر بود که در ادامه با برگزاری سـه بزرگداشـت، یک نکوداشـت  و اهدای جوایز بخش مواد تبلیغاتی جشـنواره سال 

گذشته همراه شد. 

سارا کنعانی

گــــزارش
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دو هنرمند بزرگ 
جهاني یعني 

آنتوني کویین و 
ویلیام هولدن که 
آقاي اسماعیلي 
به جاي آن ها 
صحبت کرده 
وقتي به ایران 

آمدند باور 
نمي کردند که 
به زبان فارسي 
صحبت کرده اند

جشـنواره فجـر مبلغـی جمع آوری شـود تا بـرای آنهایـی که نیازمنـد کانکس 
هسـتند، از سـوی جامعه هنـری تا نـوروز کانکس تهیه شـود.او همچنین برای 
مسـعود کیمیایی، جمشـید مشـایخی، عزت الله انتظامـی، ناصر تقوایـی و الناز 
شاکردوسـت آرزوی سـلامتی کرد و به سـارا خویینی ها و شـهاب حسـینی هم 
برای درگذشت برادر و پدر همسرشان تسلیت گفت.کلیپی از درگذشتگان سینما 
بخش بعدی این مراسـم بود که نفس سـیف جمالی، خسـرو شـجاع زادع، علی 
رامز، حبیب الله کاسـه سـاز، علی معلم، فرامرز مهرجو و وحید نصیریان از جمله 
هنرمندانـی بودنـد که از آنها یاد شـد.کرمی در ادامه به زنده یاد علی معلم اشـاره 
کـرد و گفـت: در ایـن چند سـالی که جشـنواره در بـرج میلاد برگزار می شـد، او 
همیشـه بـرای دیـدن فیلم ها ردیـف اول می نشسـت و می گفت اینجا شـکوه 
بیشـتری دارد.بعـد از آن بـا پخـش کلیپی که با صـدای خود علـی معلم همراه 
بـود و در آن او از مسـئولان خواسـته بـود کاری نکنند وحدت میان سـینماگران 
خدشـه دار شـود، بخش نکوداشت این هنرمند و منتقد سـینما برگزار شد.در این 
بخش سـید عبـاس صالحـی، ابراهیـم داروغـه زاده، محمد مهـدی حیدریان و 
فرشته طائرپور روی صحنه رفتند و از آذر معماریان و امید و ایمان معلم )خانواده 
زنـده یـاد علی معلم( با اهـدای لوح یادبود، تقدیر کردند.امید معلم گفت: امسـال 
فکـر می کـردم چطور ممکن اسـت بتوانم نبـود پدر را در طول جشـنواره تحمل 
کنـم امـا همیشـه به یک جملـه اش فکـر می کردم و خوشـحالم اهالی سـینما 

همچنان پشـت هم ایسـتاده اند و کسـی نمی تواند اتحادشـان را برهم بزند.

ادای احترام به اولین مدیر سینمایی ایران
بخـش بعـدی افتتاحیـه جشـنواره سـی و ششـم فیلـم فجـر بـه بزرگداشـت 

محمدعلـی نجفـی اولیـن مدیـر سـینمایی 
حضـور  بـا  کـه  داشـت  اختصـاص  ایـران 
منوچهر شاهسـواری و ابراهیـم حقیقی برگزار 
شـد.نجفی پـس از حضـور روی صحنه گفت: 
47 سـال قبـل زمانـی که در محافـل مذهبی 
کمتـر می شـد از سـینما صحبـت کـرد من با 
دو نفـر یعنی همسـرم و نیز اسـتادم فخرالدین 
انوار مسـئله نمایش را به طور جد در حسـینیه 

ارشـاد پی گرفتیـم.

یک علیکِ دلچسـب بعد از 
عمری »سـلام« گفتن

ادامـه ایـن مراسـم بـا بزرگداشـت منوچهـر 
اسـماعیلی، دوبلور پیشکسوت سـینمای ایران 
همـراه بود که هماننـد بخش قبل، ابتدا کلیپی 
از صحبـت هـا و زندگـی او پخـش شـد.نکته 
قابـل توجه حضـور چنـد چهره دیگـر عرصه 
دوبلـه در مراسـم از جملـه بهـرام زند، منوچهر 
والـی زاده بود.اسـماعیلی که در میان تشـویق 
زیـاد حاضـران روی سـن آمـد باگفتن سـلام 
وگرفتـن جـواب گفـت: درهمـه فیلـم هـا به 
شـما سـلام کردم و امشـب جواب دادید. او که 
حضـورش روی سـن بـا همراهی سـعید راد و 
ابوالحسـن تهامی همراه بود، بیان کرد که بعد 
از دیـدن ایـن صحنه ها تـوان ایسـتادن ندارد 
و حالـش زیـاد خوش نیسـت. بـه همین دلیل 
روی صندلـی نشسـت و تهامـی او را از نوابـغ 
کار هنـری ایـران معرفـی کـرد. وی با اشـاره 
به اینکه 60 سـال در کنار منوچهر اسـماعیلی 
همکاری کرده اسـت، افـزود: دو هنرمند بزرگ 
جهانـی یعنی آنتونـی کویین و ویلیـام هولدن 
کـه آقای اسـماعیلی بـه جـای آن ها صحبت 
کـرده وقتـی به ایـران آمدنـد بـاور نمی کردند 
کـه به زبـان فارسـی صحبـت کرده اند.تهامی 
گفـت: منوچهر اسـماعیلی به دوبله ایـران قدر 
و ارزش داد و ارزش کار خود را نیز می دانسـت.
در ادامه سـعید راد هم بیـان کرد که وقتی قرار 
شـده بـه ایـن مراسـم و بـه بهانه بزرگداشـت 
منوچهـر اسـماعیلی بیایدیـاد روزهایـی افتاده 
کـه صدابـرداری سـر صحنه انجام نمی شـد و 
در اتـاق دوبلـه چقـدر کار را سـخت می دیـده 
اسـت.این بازیگـر سـینما با اشـاره بـه اینکه با 
کلمـه نمی شـود این هنرمنـد را سـتایش کرد 
از حاضـران درخواسـت کـرد »درایـن سـالن 
بـا شـکوه یـک دقیقـه بـه احتـرام منوچهـر 
اسماعیلی بایستیم و ایشـان را تشویق کنیم.«

گــــزارش
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محمدرضا فروتن: 
بزرگان سینماي 
ایران خیلي زیاد 
هستند ولي به دو 
نفر خیلي ارادت 

دارم یکي زنده یاد 
خسرو شکیبایي و 
دیگري آقاي اکبر 
عبدي که نبوغ 

شان حیرت انگیز 
است و در سینما 

بسیار معجزه کرده 
است

بزرگداشتی برای مرد 
هزارچهره سینمای ایران

پایـان بخـش مراسـم افتتاحیه جشـنواره فیلم 
فجـر بـه تقدیـر از اکبـر عبـدی اختصـاص 
داشـت کـه با پخـش یک فیلـم کوتـاه درباره 
ایـن بازیگر و اینکـه آرزو داشـته وارد کلانتری 
شـود تـا دیگـر »اکبـر گامبـو« خطاب نشـود، 
دنبـال شـد. ایـن فیلـم کوتـاه همچنیـن بـه 
یـادآوری نقش های متعـدد او و گفت و گویی 
بـا همسـرش کـه دختر دایـی اش نیز هسـت 
و روایـت طنزگونـه از زندگـی و شـخصیت او 
پرداخـت. عبـدی در این فیلم بـه کنایه و طنز 
گفـت که اگر همسـرش اجـازه دهـد یکی دو 
همسـر دیگر هم داشته باشـد تا جزو سلبریتی 
هـا شـود.آیین بزرگداشـت ایـن هنرپیشـه بـا 
حضـور رسـول صدرعاملی، مسـعود ده نمکی، 
محمـد رضـا فروتـن و بهـرام بدخشـانی و نیز 
احمدرضـا معتمـدی )بـه درخواسـت عبـدی( 
همـراه بـود کـه لـوح تقدیـری را بـه او تقدیم 
کردند.صدرعاملـی گفـت: اکبـر عبـدی یـک 
پدیـده اسـت و در عیـن حـال یـک بازیگـر و 
همچنیـن یـک مولـف. او هیچـگاه وقـت ادا 
و اطـوار درنیـاورد و خـودش را بـه مـا تحمیل 
کرده تا مجبور باشـیم دوسـتش داشته باشیم. 
معتمـدی نیز بیـان کـرد: به عنوان کسـی که 
بیش از 30 سـال تدریس کردم و از سـه نسـل 
از بازیگـران سـینمای ایران همـکاری کرده ام 
به جرات میگویم که اسـتاد عبـدی پرظرفیت 
تریـن اسـتاد نقـاش سـینمای ایرانی اسـت. او 
گفت: ایشـان یک نابغه در تصویرگری فیزیک 

و میمیک و برای ما یک سـرمایه ملی هسـتند. در ادامه مسـعود ده نمکی قرار 
شـد صحبـت کند کـه عبدی پیـش از او گفت: من ایـن فرصت را داشـته ام که 
بـا کارگـردان های بزرگی مثل حاتمی کار کنم ولی با تنها کسـی کـه 6 بار کار 
کـردم حـاج آقـا ده نمکـی بود.ده نمکی نیز با اشـاره به سـختی کار بـا عبدی و 
آنچـه در فیلـم کوتاه آمـده بود، افزود: آقای عبدی و شـریفی نیا مثل تام و جری 
هسـتند ولی بدون هم نمی توانند سـر کنند. او خاطرنشـان کرد که اکبر عبدی 
جزو کسـانی اسـت که هـم محبوب اسـت و هم مشـهور. در ادامـه محمدرضا 
فروتـن گفـت: بـزرگان سـینمای ایران خیلی زیاد هسـتند ولی بـه دو نفر خیلی 
ارادت دارم یکی زنده یاد خسـرو شـکیبایی و دیگری آقای اکبر عبدی که نبوغ 

شـان حیرت انگیز اسـت و در سـینما بسـیار معجزه کرده اسـت.

بانمک و کاریزماتیک، همچون همیشه
سـپس اکبـر عبدی اظهار کـرد: ایـن روزها همزمان بـا ایام فاطمیه اسـت و به 
همسـرم که سـیده اسـت تسـلیت می گویم و آنچه درباره سـلبریتی ها گفتم را 
عـده ای ممکن اسـت فکر کنند شـوخی بـود ولی رضایت همسـرم را گرفته ام 
و بعـد از جشـنواره اقـدام می کنـم. او بـا قدردانـی از مردمی که اگـر فیلم بد هم 

گــــزارش
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اکبر عبدی:
از خدا تشکر 
میکنم چون 

عزتي که خدا به 
آدم بدهد با هیچ 
چیز قابل مقایسه 
نیست. اصلا من 
کجا و اینجا کجا 
که در کنار سلطان 

صدا منوچهر 
اسماعیلي از من 
قدرداني کنند. 

ایشان فرشچیان 
سینماي ایران 

است 

بـازی کرده چیزی به او نگفته و فیلم هایش را تماشـا کـرده اند، گفت: از مردمی 
کـه خـرج مـا را می دهنـد و به سـینما می رونـد و فیلم می بینند تشـکر میکنم.
او بـا ابـراز همـدردی با خانواده های قربانیان پلاسـکو، کشـتی سـانچی و زلزله 
زدگان گفت: چون 50 درصد سـینما صدا اسـت و آقای اسـماعیلی در فیلم مادر 
جـای چهـار نفر صحبـت کردند از جمله من که شـاید خیلی ها ایـن موضوع را 
نمی دانسـتند ولی ایشـان کاسـتی مرا با صدای مخملی خودش پر کرد. عبدی 
در ادامـه بـه تغییری که در سـلیقه مردم ایجاد شـده اشـاره کـرد و از تئاتری که 
اخیـرا خـودش روی صحنـه داشـت گفت کـه مردم انتظـار شـوخی و آهنگ و 
عروسـی در آن داشـته اند. ایـن بازیگـر در آخر برای عزت الله انتظامی، جمشـید 
مشـایخی، شهلا ریاحی، محمدعلی کشـاورز، احمد پژمان و ناصر تقوایی آرزوی 
سـلامتی و تکـرار کـرد کـه بـه زودی بـا همسـرش با قایق به سـفر مـی رود و 

ژسـتی را نشـان داد کـه اشـاره بـه ازدواج اخیر 
یکی از بازیگران سـینما و تئاتر داشـت.

زوم
 مراسـم از ریتـم خوبـی برخـوردار بـود و بـا 
وجـود مـدت زمـان بـه نسـبت طولانـی آن، 

حاضران خسـته نشـدند.
 در ایـن مراسـم بهرام قاسـمی سـخنگوی 
وزارت امورخارجه و احمد مسـجد جامعی عضو 

شـورای شـهر نیز حضور داشتند.
 چهره هایـی از جملـه بهـرام رادان، پژمـان 
بازغـی، مصطفی کیایی، هومن سـیدی، روح 
الله حجـازی و بهـروز شـعیبی برای شـرکت 
در اکـران مردمی فیلم شـان مجبـور به ترک 
سـالن شـدند و احسـان کرمی هم به شوخی 
و کنایـه اشـاره کـرد کـه برنامـه اکـران ایـن 
فیلـم ها بـا مراسـم افتتاحیه همزمان شـده و 

خـروج آن هـا به معنـی اعتراض نیسـت.
 اجـرای موسـیقی زنده توسـط یـک گروه 
جـوان بـه نـام سـپنتا بـه خوانندگـی سـپنتا 
مجتهـدزاده، از دیگـر بخش هـای افتتاحیـه 

 . بود
 پخـش کلیـپ بزرگداشـت اکبـر عبـدی و 
شـوخی های بامـزه او بـا همسـرش در ایـن 

کلیـپ، بسـیار مـورد اسـتقبال قـرار گرفت.

ستاره های تبلیغات 96
بـدون شـک بـرای فعـالان تبلیغات سـینما، مهمترین بخش مراسـم افتتاحیـه در سـال های اخیر بخش اهـدای جوایز 

مسـابقه تبلیغات است.
در ایـن مراسـم دیپلـم افتخـار نامواره )طراحی لوگو( به محمـد روح الامینی برای فیلم های »رگ خـواب« و »خفه گی« 

شد. تقدیم 
همچنیـن سـیمرغ بلوریـن بهترین آنونس هم به مسـعود رفیع زاده بـرای فیلم »خفه گی« تعلق گرفت. سـیمرغ بلورین 
بهتریـن عکـس بـه جـواد جلالی بـرای فیلم پرینـاز اهدا شـد و در نهایت سـیمرغ بلورین بهترین پوسـتر فیلـم هم به 

بابـک یادگاریـان برای طراحی پوسـتر فیلم »هجـوم« تعلق گرفت.

گــــزارش
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آیین افتتاحیه 
سی وششمین 
جشنواره فیلم 
فجر، پنجشنبه 
12 بهمن ماه 
با بزرگداشت 
اکبری عبدی، 

منوچهر اسماعیلی 
و محمدعلی 

نجفی و نکوداشت 
مرحوم علی معلم

گزارش تصویری
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روایــــت

جشـنواره فیلـم فجـر بـه سی وششـمین بهار 
خـود رسـیده اسـت. بـرای اهالـی رسـانه کـه 
موظـف هسـتند دربـاره هـر رویـداد خبـری، 
جز ییـات و عـدد و رقـم آن را هـم ذکـر کنند، 
این شـباهت عددسـال با عدد دوره ی برگزاری 
در دهـه جـاری کـه هر سـال تکرار می شـود، 
)مثـل برگـزاری دوره 36 در سـال 96( اتفـاق 
قشنگی است و سـوای اینکه کار خبرنگاران را 
بـرای نگارش خبر سـاده تر و از بروز اشـکالات 
سـهوی آنـان جلوگیـری می کند، نوعـی ریتم 
کلامـی را بـه اسـم و عنوانمهم تریـن رویـداد 
سـینمایی کشـور می بخشـد، ریتمی که انگار 
از درون فیلم هـای پر دغدغـه و پر شـور و پـر از 
حـرف سـال های اخیر بـه فرامتن آن، سـرریز 
کرده اسـت. در چند جشـنواره  گذشـته شـاهد 
بودیـم کـه چطور اتفاقات بهمن هر سـال، هم 
اکـران نوروز سـال بعد را سروشـکل می دهد و 
هـم جریـان اکران را در آن سـال رقـم می زند. 
امانویسـندگان سرنوشـت سـالانه  سـینمای 
ایـران چـه کسـانی هسـتند؟ بی انصافی سـت 
را  ایـن سـینما  بـودن  زنـده  بخواهیـم  اگـر 
صرفا بـه فیلمسـازان و دسـت اندرکاران حرفه 
محـدود کنیـم. بی شـک ایـن مـردم هسـتند 
کـه بـا نگاه هـای صادقانـه و گاه بـا انتظـار و 

گاه بی انتظارشـان، بـه هنـر هفتـم نفـس می دهند و اسـباب زنـده بـودن آن را 
فراهـم می کننـد. بـرای همین اسـت که سـیمرغ بلوریـن بهترین فیلـم از نگاه 
تماشـاگران، به گفتـه  تهیه کننـدگان، شـیرین ترین جایزه ای سـت کـه اصحاب 

یـک فیلـم می تواننـد بـا خود بـه خانـه ببرند.
امسـال امـا حال و هوای جشـنواره فجر بـرای مردم تهران کمـی فرق می کند. 
در روزهایـی کـه به خاطـر بـرف سـنگین و یخبنـدان پـس از آن، حتـی عبور و 
مـرور روزانـه مـردم با تانی و شـاید کمی مشـکل همراه اسـت، آنان قرار اسـت 
رنـج رسـاندن خـود را بـه سـینما به جـان بخرنـد و در ایـن سـرمای منفی چند 
درجـه سـاعت ها در صـف باقی بمانند تـا بلیت تهیه کنند، هرچند مدت هاسـت 
کـه امـکان خرید اینترنتی بلیت میسـر اسـت اما هنوز هم هسـتند کسـانی که 
دوسـت داشـته باشـند بعد از مدتی انتظـار کشـیدن در صف، در تاریکی سـالن 
سـینما درون صندلی فرو بروند و چشـم به پرده بدوزند تا محصولی از سـینمای 
ایران را داغ داغ تماشـا کنند، فیلمی که شـاید کمتر از 48 سـاعت از اصلاح نور 

و رنگ آن گذشـته باشد. 
اریکـه ایرانیان، اسـتقلال، تماشـا، جوان، چارسـو، راگا، فرهنگ، کـورش، کیان، 

شور سینما در میانه  بهمن
گشتی در شهر همزمان با اولین روز فجر 36

سارا کنعانی
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روایــــت

ماندانـا و مگامـال به عنـوان سـالن های مردمـی معرفـی شـده اند و هـر کـدام 
طیـف خاصـی از مخاطـب را بـه سـمت خود فـرا می خواننـد. غالبا کسـانی که 
کارمند هسـتند یـا در کتاب فروشـی های خیابان کریمخـان کار می کنند و البته 
دانشـجویان، خـود را بـه ایـن سـالن می رسـانند، چـون مجموعـه آزادی هم از 
چنـد سـالن بهره منـد و هم در مرکز شـهر واقع اسـت. گاهی اوقـات صف مردم 
چندیـن وچنـد متر از خیابـان وزرا را در برمی گیرد و البته کسـبه عطرفروش این 
خیابـان هـم غالبـا با مـردم کنـار آمده اند! سـالن اسـتقلال هم از نظـر موقعیت 
شـهری چنین شـرایطی دارد و در روزهای جشـنواره پذیرای طیف گسـترده ای 
از مـردم شـهر می شـود، از کتـاب و دفتر به دسـت ها گرفتـه تا مردم عـادی که 
هر شـغل و کسـوتی که داشـته باشـند، سـالی 10 روز، در تکاپوی سـینما قرار 

می گیرند. 
برخلاف شـرق تهران که سـینما ماندانای آن به جشـنواره اختصاص پیدا کرده، 
سـالن های اریکه ایرانیان، کورش و مگامال، سـهم غرب و شـمال غرب تهران 
از جشـنواره فیلم فجر هسـتند. نیمه ای از پایتخت که سـال ها از کمبود سـالن 
سـینما رنج می برد و چند سـالی اسـت این نقص برای آن جبران شـده اسـت. 
حالا این سـالن های به نسـبت نو و شـیک، میزان مخاطبان جشـنواره شـده اند. 

در بخـش جنوبی شـهر نیز پردیس هـای راگا و کیان پذیرای مردم هسـتند.
در شـمال شـهر اما دو سـینمای جوان و فرهنگ، به دوره سـی و ششـم، سلام 
تازه داده اند. سـینما جوان مطابق با نام خود سـن و سـالی ندارد. سـینما فرهنگ 
اما سال هاسـت پاتوق فرهنگی ترین قشـر این شهر اسـت، سالنی که فیلم های 
هنروتجربه اش خوب می فروشـد و همیشـه این اطمینان خاطر را به سینماگران 
داده اسـت کـه یـک فیلـم هـر چقدر خـاص و کـم مخاطب باشـد، در سـینما 

فرهنـگ، حتما درصدی از تماشـاگر را پیـدا خواهد کرد. 

عنـوان ویژه تریـن سـالن مردمـی جشـنواره 
را شـاید بتـوان بـه پردیـس چارسـو لقـب داد. 
سـالنی که رویدادهـای مهمی مثل جشـنواره 
بین المللـی فجـر یا جشـنواره فیلـم حقیقت را 
میزبانـی کرده و حـالا در میان فروشـگاه های 
بـزرگ و معتبـر مربـوط بـه موبایـل و سـایر 
اقـلام الکترونیـک، مـردم را به تماشـای یکی 
از لطیف تریـن مظاهـر فرهنگی یعنـی فیلم و 

سـینما دعـوت می کند. 
کـه  سـالن ها  ایـن  از  یـک  هـر  مقابـل  از 
می گـذری، با پوسـتر جشـنواره سـی و ششـم 
مواجـه می شـوی و تـن ظریـف سـیمرغ را بر 
سـردر آن می بینی. شـهر، یک بـار دیگر، بوی 
سـینما بـه خـود گرفتـه اسـت و مهم نیسـت 
اگـر بـاران ببـارد یـا بـرف، چـرا کـه در هـر 
حـال گرمای جشـنواره بـر سـرمای بهمن ماه 
می چربـد و یـک بـار دیگـر همـه بـا هـم 
سـال نـوی سـینمای ایـران را رقـم می زنیـم. 
مهـم نیسـت نقش هـر کسـی از ایـن رویداد 
بـزرگ چه باشـد. فیلمسـاز یا فیلم بین؟ شـور 
سـینما در همـه دل هـا غوغـا می کنـد و همه 
می دانیـم سـینما بضاعت یک سـال اخیر خود 
را در ویترینـی بـه نام جشـنواره فیلـم فجر، به 

نمایش گذاشـته اسـت. 
شـور و شـوق جشـنواره، اهـل سـینما و غیـر 
کـه  میزانـی  همـان  بـه  نمی شناسـد.  آن 
مـردم عـادی بـرای خریـد بسـته بلیت هـای 
جشـنواره بـه تکاپـو می افتنـد، رسـانه ای ها و 
حتـی چهره هـای هنـری هـم بـرای داشـتن 
کارت ورود بـه سـینمای رسـانه یا سـالن های 
ارگانـی تـلاش می کننـد. همـه می خواهنـد 
بداننـد دغدغـه سـینماگران در 12 مـاه اخیـر 
چـه بـوده اسـت و آنـان چـه داسـتان هایی را 
بـا دوربین شـان روایـت کرده اند. امسـال حتی 
برنامـه فـرش قرمز بـرای بازیگـران فیلم هم 
وجـود نـدارد، امـا هیـچ چیـز از اشـتیاق مردم 
بـرای اسـتقبال از جشـنواره کـم نمی کنـد. در 
محبوبیت سـتاره های سـینما برای مردم امروز 
شـکی نیسـت، اما جشـنواره فجر هر سـال به 
مـا ثابـت می کنـد کـه آنـان فراتـر از اسـم ها 
و چهره هـا و عمیق تـر از رنـگ و لعاب هـا، 
ذات سـینما و اصـل قصـه شـنیدن را دوسـت 
دارنـد، همیـن مردمـی کـه در تاریـخ ادبیـات 
داستانی شـان قصه هـای هـزار و یـک شـب 
موجـود اسـت و 36 دوره جشـنواره با چند صد 
فیلـم، تنها بخشـی از این قصه هـا را به روایت 

است.  کشـانده 
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و  اسـت  جـاده ای  فیلـم  یـک  »کامیـون« 
همان طـور کـه از نامـش پیداسـت، غالـب 
سـکانس های آن خارجـی اسـت و در میـان 
جـاده می گـذرد. این طـور کـه از دل صحبت 
کارگـردان و برخـی از عوامل فیلـم برمی آید، 
خـودروی کامیـون یکـی از شـخصیت های 
اصلـی اسـت و شـاید حتـی اگـر بگوییـم بار 
روایـت را بـر دوش گرفته اسـت، بیـراه نگفته 
کامبوزیـا  انتخـاب  آقاخانـی  سـعید  باشـیم. 
پرتـوی بـرای نقـش راننـده ایـن کامیـون 
بـوده اسـت؛ بازیگـری کـه گریـم کُـردی به 
انضمـام لباس مخصوص آن قـوم، بر چهره و 
قامتش بسـیار خوش نشسـته و تا همین جای 
کار حتـی بـا مشـاهده عکس هـای فیلم هم 
می تـوان در حـال و هـوای فیلم قـرار گرفت. 
تـورج اصلانـی مدیریـت فیلم بـرداری اثـر را 
بـر عهـده داشـته و این طـور کـه خـود به ما 
گفتـه اسـت، کُـردی بـودن این فیلـم را ادای 
دینـی بـه ایـن قـوم به حسـاب آورده و همین 
موضـوع مهم ترین بهانـه اش برای ایسـتادن 
پشـت دوربین بوده اسـت. او در خصوص این 
تجربـه بـه ما گفتـه اسـت: »احسـاس کردم 
شـاید فیلـم »کامیـون« بتواند مرهمـی برای 
یـک زخـم از هـزار زخمـی باشـد که بـر تن 
ایـن قشـر از مـردم نشسـته اسـت.« بـا مرور 
صحبت هایـی از این دسـت، می تـوان فهمید 
»کامیـون« فیلمـی تلـخ اسـت و اساسـاً در 
سـینمای ایـران هر وقت پـای کُردها به میان 
آمـده، فضایـی جـدی و بـه فکـر فـرو برنده 
حاکـم شـده و بـه قولـی خودمانی تـر، انـگار 
بـا ایـن آدم ها اصـلًا نمی شـود شـوخی کرد.

 پرتـوی نیـز حـالا که بعد از 13 سـال دوباره بـه کارگردانی روی آورده، دسـت 
روی مفاهیمـی غمنـاک و اجتناب ناپذیـر از نـوع زندگـی ایـن مردم گذاشـته 
اسـت. تدویـن فیلم سـینمایی »کامیون« بـر عهده مصطفی خرقه پـوش بوده 
و پرویـز آبنـار نیـز کار صداگـذاری »کامیـون« را انجـام داده اسـت. فیلـم، در 
مرزهـای سـوریه و عـراق، در روسـتاهای اطراف منطقه »سـیلوانا« در اسـتان 
آذربایجـان غربـی، در شـهرهای ارومیـه و میانـه و درنهایت در لوکیشـن های 
مختلفـی در تهران از جمله آزادی، تهرانسـر، گلابدره، شـهرک غرب، صادقیه 
و... فیلم بـرداری شـده و همـه ایـن صحنه هـای خارجـی درصـدی نزدیک به 
80 را بـه خـود اختصاص داده اسـت. علاوه بر سـعید آقاخانـی، نیکی کریمی، 
دیگـر بازیگـر اصلـی فیلم اسـت که با توجه بـه میمیک صـورت او و ذهنیتی 
کـه مخاطـب از این بازیگـر دارد، انتخاب او هم انتخابی خـاص و جالب  توجه 
به حسـاب می آیـد؛ به ویـژه که فیلـم، ابـداً زندگی مدرن و شـهری امـروزی را 
روایـت نمی کند. تروسـکا جولا، رامین راسـتاد، یعقوب پرسـا، نسـرین مرادی 

و... از دیگـر بازیگران آن هسـتند.

بارِ روایت یک 
»کامیون«

درباره تازه ترین تجربه سینمایی کامبوزیا پرتوی

پرونـــده
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درباره تازه ترین تجربه سینمایی کامبوزیا پرتوی

من سـال ها تجربه دسـتیار کارگردانـی دارم و آخرین باری که 
در چنیـن سِـمتی فعالیت کـردم، در فیلمـی از زنده یـاد عباس 
کیارسـتمی بـود. بعـد از آن، 12 سـال از ایـن فضـا دور شـدم 
و صرفـاً بـازی کـردم. سـال گذشـته وقتـی فهمیـدم کامبوزیا 
پرتـوی می خواهد بعد از سـال ها فیلم بسـازد خیلی خوشـحال 
شـدم. او همواره یکی از نویسـندگان و فیلم سـازان موردعلاقه 
من بوده اسـت. همه کارهایش را بسـیار دوست دارم و تصمیم 
گرفتم به عنوان دسـتیار در کنار او باشـم. در حالیکه مقتضیات 
بازیگـری از هیـچ نظـری بـا مقتضیات دسـتیاری کارگـردان، 
یکسـان نیسـت. من حتـی می دانسـتم »کامیـون« یک فیلم 

از ابتـدا قـرار بود سـاختار رئال فیلـم »کامیون« حفظ شـود اما 
به مـرور وقتـی کار را جلـو بردیـم بـه ایـن نتیجه رسـیدیم که 
سـکانس های بیشـتری می تواننـد صاحـب موسـیقی باشـند 
تـا مـا هـم تـم داشـته باشـیم و هـم مضمـون. »کامیـون« 
احسـاس  نیـاز  ایـن  و  دارد  زیـادی  دردنـاک  سـکانس های 
می شـد کـه با موسـیقی تلطیـف شـود و از طرف دیگـر، اندوه 
و احساسـات موجـود در فیلـم هـم بهتـر منتقل شـود؛ آواهای 

کُـردی هـم در فیلـم لحاظ شـده اسـت. 
ایـن کلمـات که چنـدان مفهوم هم نیسـت، به ارکسـتر رنگ 
می دهد. در موسـیقی این فیلم،  سـازهایی شـرقی به کار رفته 
اسـت، به ویـژه تنبـور که بـه فرهنگ قـوم کُرد نزدیک اسـت. 
»کامیـون« تنهـا تجربـه همـکاری مـن و کامبوزیـا پرتـوی 

رامین راستاد/بازیگر و دستیار اول کارگردان

میلاد موحدی/آهنگساز

افتخاری به نام 
رـدان دستیاری کارگ

هم رنگ قوم کُرد

جـاده ای و سـخت اسـت. اما حضـور ایـن کارگـردان باعث 
شـد مـن بـا همـه میـل و رغبتـم بر سـر ایـن فیلـم حاضر 
شـوم. یـک نقـش هم در فیلـم بازی کـرده ام کـه البته تک 
سکانسـی اسـت؛ درسـت مثل اکثـر بازیگرانی کـه به عنوان 
بازیگـر مهمـان در ایـن پـروژه، جلـوی دوربیـن رفته انـد. 
کاراکتـر اصلـی فیلـم ما همـان کامیون اسـت کـه در همه 
اتفاقـات حضور داشـت. 90 درصـد سـکانس ها خارجی بود. 
شـما با یـک خودروی پراید در سـطح شـهر تهران به سـختی 
می توانیـد فیلـم بسـازید و ما بـا ماشـینی در آن حجـم و ابعاد 
سـروکار داشـتیم. سـعید آقاخانـی به عنـوان راننـده کامیون و 
بازیگـر اصلـی بسـیار خـوب و حرفـه ای ظاهر شـد. جشـنواره 
سی وششـم فجـر یـک خوشـحالی ویـژه بـرای مـن دارد؛ چه 
افتخـاری بهتـر از ایـن که دسـتیار یک فیلم سـازی باشـی که 
بعـد از سـال ها دوبـاره با کار جدیدی به جشـنواره آمده اسـت؟ 
او بـه مـن اطمینـان کـرد و یکـی از سـمت های مهم فیلمش 

را بـه من سـپرد.

نیسـت. پیـش از ایـن هـم در تله فیلمـی بـه اسـم »بچـه 
تهـرون« برای او موسـیقی سـاخته بـودم؛ هرچند که سـاختار 
آن فیلـم بسـیار متفاوت بـود. در هـر حال تجربه همـکاری با 
ایـن کارگـردان بسـیار لذت بخـش اسـت؛ چراکـه او خـودش 
موسـیقی را می شناسـد و بـا آواهـا و رنگ هـا آشـنایی دارد و 
به ویـژه هدفـش را از موسـیقی فیلم به درسـتی بیـان می کند. 
مـا در کلیـت کار بـه یـک توافـق اولیه رسـیدیم. یک جلسـه 
هـم بـا تدوینگـر و صداگـذار اثر داشـتیم و در آخـر به میکس 
نهایـی رسـیدیم و حـالا از اینکـه به واسـطه این فیلـم یک بار 
دیگر فرصت حضور در جشـنواره برایم فراهم شـده خوشـحالم. 
ایـن جشـنواره به نوعی بهار سـینما به حسـاب می آیـد و رقابت 
زیبایی اسـت. سـال قبل خیلی دوسـت داشـتم »هجوم« هم 
در ایـن رویـداد حاضر باشـد اما نشـد، امیـدوارم اتفاقات خوبی 

در انتظـار »کامیون« باشـد.

پرونـــده
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جالب است بدانید 
طرح »کامیون« 
را حتي قبلتر از 
»کافه ترانزیت« 
نوشته بودم اما 

امکان ساخت آن 
پیش نمیآمد

نمی شـود گفـت ایـن دو فیلـم بـه هـم ربـط دارنـد امـا انکار 
یـک  از  هسـت  پشتشـان  کـه  فکـری ای  خـط  نمی کنـم 
فضـای ذهنـی به خصـوص می آیند. جالـب اسـت بدانید طرح 
»کامیـون« را حتـی قبل تـر از »کافـه ترانزیت« نوشـته بودم 
امـا امـکان سـاخت آن پیـش نمی آمد. . مـن ایـن فیلم نامه را 
دو دهـه قبل نوشـتم و در سـال 2001 برای آن جایـزه ای را از 
فرانسـه گرفتم و همچنین در جشـنواره بوسان هم برنده شدم. 
فکـر سـاختن این قصه سال هاسـت که در سـر من اسـت اما 

نوبـت سـاخت آن تازه امسـال بوجـود آمد. 
 فیلـم شـما بـه خاطـر اینکـه در مـرز عـراق و 
به حسـاب  فیلمـی مردانـه هـم  سـوریه اسـت، 

می آیـد؟
نـه اتفاقـاً »کامیـون« دربـاره جنگ نیسـت و ایـن خبری که 
در رسـانه ها منتشـر شـده، در برگیرنـده تمـام حقیقـت از نظر 

 چرا این قدر دیربه دیر فیلم می سازید؟
این طـور نیسـت کـه مـن بخواهـم دیربه دیـر فیلـم بسـازم. 
امـکان فیلم سـازی در سـینمای مـا بـه گونـه ای اسـت کـه 
بـرای مـن دیربه دیـر پیـش می آیـد. خیلـی سـخت اسـت 
کـه شـما بتوانیـد همه امکانـات را آن طور که شایسـته اسـت 
فراهـم کنیـد؛ به خصـوص در شـرایط حاضـر که در مقایسـه 
بـا دهـه قبـل و بـه نسـبت آن سـال ها، کار مشـکل تر شـده 
اسـت. بنابرایـن خیلـی طول می کشـد که شـرایط بـه نحوی 
دست به دسـت هـم بدهـد تا مـا بتوانیم فیلـم تازه ای بسـازیم.
 بـه نظـر می رسـد یـک خـط فکـری خـاص را 
در دنیـای کارگردانـی دنبـال می کنید. بـرای مثال 
بـا تماشـای  بـدون دیـدن »کامیـون« و صرفـاً 
عکس هـا هم می شـود حـدس زد که ایـن فیلم را 

کارگـردان »کافـه ترانزیت« سـاخته اسـت.

فیلمی درباره 
عشق، زندگی و غم

کامبوزیا پرتوی از تجربه ساخت »کامیون« می گوید

نمی تـوان مهـم بـودن کامبوزیـا پرتـوی را در سـینمای ایـران انکار کـرد. وقتی قرار اسـت یک فیلـم اثرگـذار در ژانر 
کودک و نوجوان سـاخته شـود به سـراغ او می روند و اتفاقاً »گلنار« هم در حافظه تاریخی سـینما باقی می ماند. وقتی 
هم که قرار اسـت دخترکی شـبیه به قهرمان شـمالی آن قصه، کمی بزرگ تر شـود و به تهران بیاید و در نوجوانی با 
قیل وقال هـای یـک پایتخـت بـزرگ همراه شـود، بازهم از او می خواهند دسـت به قلم شـود و ایـن بار هم »ترانـه« از 
15 سـالگی تا سـال های بعدش، در ژانر اجتماعی و زنانه، صاحب یک موقعیت ویژه و خاص می شـود. پرتوی در دوره 
سی وششـم جشـنواره با »کامیون« آمده اسـت؛ فیلمی که شـهری اسـت اما آدم های آن انگار برای این شـهر غریبه 

هسـتند و اصلاً شـاید همین غریبانگی باشـد که پرتوی را بعد از سـال ها به سـمت کارگردانی آورده اسـت. 

سارا کنعانی

پرونـــده
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لوکیشـن نیسـت. در واقـع هفتـاد یـا هشـتاد درصد فیلـم در 
خـود تهـران می گـذرد. در پاسـخ مشـخص به سـؤال تان باید 
بگویـم »کامیـون« دربـاره هر آن چیزی اسـت کـه در زندگی 
می گـذرد؛ درباره عشـق، مهاجرت، پناهندگـی و هر موضوعی 
کـه احساسـات آدمـی را بـه کار می گیرد و رنجـی را به قلبش 

اضافـه می کنـد یا شـادی و نشـاطی را بـه دلـش می ریزد.
 ترکیـب بازیگران تـان هـم جالب توجه اسـت، 
هرچنـد کـه مدتی اسـت مخاطـب سـینما عادت 
کـرده آن تصـور کمـدی را درباره سـعید آقاخانی 
کنـار بگـذارد و بـه وجهـه دیگـر او در بازیگـری 

کند. توجـه 
بلـه. آقـای سـعید آقاخانی در یک کلام شـانس ایـن فیلم بود. 
کاری بـه ایـن نـدارم که چقدر زبان و گویش درسـتی داشـت، 
کاری بـه بـازی خوبش هم نـدارم که دقیقاً همـان چیزی بود 
کـه بایـد باشـد. اگـر او را شـانس فیلـم معرفی می  کنـم برای 
ایـن اسـت کـه بـه معنی مشـخص کلمـه، »همـکار« بـود و 
همـدل و همـراه. اگـر او نبـود این فیلم یا سـاخته نمی شـد یا 
اصـلًا ما با فیلم دیگری سـروکار داشـتیم که »کامیـون« بود. 

او اولیـن انتخـاب من بـرای این نقـش بود.
 بـه نظـر می رسـد »کامیـون« مراحـل تولیـد 
دشـواری را طـی کـرده باشـد، به خصـوص کـه 
درگیـر  بـود  مدت هـا 

بودیـد. نشـده  کارگردانـی 
و  داشـتیم  زیـادی  سـکانس های  تهـران،  خیابان هـای  در 
همیـن موضـوع کار را سـخت می کـرد. مـن هنـوز از فیلـم 
جـدا نشـده ام و همچنـان چیزهایی از فیلم در من وجـود دارد. 
معمـولًا وقتی شـما به خاطره رجـوع می کنید، با ایـن مرور و 
تداعـی اسـت کـه می گویید چقدر سـخت بـود یا آسـان بود. 
تولیـد »کامیـون« هنـوز بـرای من بـه مرحله خاطره شـدن 
نرسـیده کـه بخواهـم با لحـاظ کـردن آن فاصله، دربـاره اش 

چیـزی بگویم.
 آیـا می شـود دایـره مخاطـب خاصـی را برای 

فیلم تـان تعریـف کنید؟
می توانـد بـرای همه باشـد.این طور نیسـت کـه بخواهم یک 
گـروه ویـژه و به خصـوص را بـرای تماشـا دعـوت کنـم. هر 
کسـی کـه سـینما و داسـتان را دوسـت دارد می توانـد روی 
صندلـی بنشـیند و بـه پـرده چشـم بـدوزد. ایـده آل مـن این 
اسـت کـه همه مـردم بـه تماشـا بیایند. اصـلًا من امیـدوارم 
ایـن تربیت به وجـود بیاید که وقتی فیلم می سـازیم، نگوییم 
بـرای فـلان افـراد سـاخته ایم. فیلـم بایـد برای همـه جامعه 

باشد.
 راسـتی حـالا کـه بعـد از مدت ها در جشـنواره 
حضور دارید، گرفتن سـیمرغ چقـدر برایتان مهم 

است؟
شـاید دیگـر به سـن و سـال مـن نیاید کـه چنیـن آرزوهایی 
داشـته باشـم. آنچـه را بایـد می گرفتـم، گرفتـه ام. حـالا خود 
فیلم سـازی اسـت که شـیرین اسـت؛ اینکه در کنار دوسـتان 
کاری را انجـام بدهیـم و بعـد بـه جشـنواره ارائه کنیـم و بعد 
بـا هم به تماشـا بنشـینیم. همین دورهـم فیلم دیـدن، اتفاق 
کمـی نیسـت، همین مراسـم سـینمایی اسـت که بـه اهالی 
ایـن هنـر شـور و حال تـازه می دهـد. ایـن گردهمایـی برای 

همه مـا مغتنم اسـت.
عمومـاً  فیلم هایـش  کـه  سـینما  ایـن  در   
شـهروندان شـهرهای بـزرگ را روایـت می کند 

دارد.  تـازه ای  نـگاه  شـما  »کامیـون«ِ 
مـن غیرعادی فیلم نسـاختم. سـینما یعنی فیلـم همه مردم 
بـرای همـه مـردم. تقصیر سینماسـت که یک کلیشـه را 
بـاب می کنـد و کاری می کنـد کـه هـم سـینماگران و 
هـم مخاطبـان، تا سـال های سـال آن را دوسـت بدارند 
و نیـازی بـه تغییـر نبیننـد. هرازگاهی هم اگـر تغییری 
اتفـاق بیفتد، ما بلافاصله آن تغییر را به کلیشـه تبدیل 
می کنیـم و بـه ایـن ترتیب همـان ویژگی هـای خوب 
موجـود را هـم لـوث می کنیم و این چنین می شـود که 

سـینما درجـا می زند. 
 و اما حرف آخر... 

خوشـحالم که فیلـم من افتتاحیه جشـنواره برای دوسـتان 
مطبوعاتی شـده اسـت. رسـانه ای ها قشـر خاصی هستند که 

می تواننـد خیلـی اثرگـذار و مهم واقع شـوند.

پرونـــده
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پرونـــده

هرچنــد کــه »جــاده قدیــم« ماننــد دیگــر 
فیلم هــای منیــژه حکمــت در عنــوان خــود 
ــدارد، امــا بــه گفتــه خــود  لفــظ »زن« را ن
ــه به حســاب می آیــد و قــرار  او فیلمــی زنان
ــل را در  ــار نس ــی چه ــت زندگ ــت روای اس
بــر داشــته باشــد. مهتــاب کرامتــی و آتیــلا 
پســیانی بازیگــران اصلــی ایــن اثــر هســتند 
و البتــه پرویــز پورحســینی هــم یکــی دیگر 
از بازیگــران ایــن فیلــم ســینمایی اســت. در 
ــژه  ــاخته منی ــن س ــتان آخری ــه داس خلاص
ــال  ــتانه س ــت: »در آس ــده اس ــت آم حکم
ــه نمی رســد.« داریــوش  ــه خان ــو، مینــو ب ن
ــر  ــن اث ــرداری ای ــت فیلم ب ــاری مدیری عی
را بــر عهــده داشــته و دوربیــن او 70 
ــی  ــکانس ها را در لوکیشــن اصل درصــد س
یعنــی خانــه ای در »ســعادت آباد« ثبــت 
ــی  ــم را مصطف ــن فیل ــت. تدوی ــرده اس ک
خرقه پــوش انجــام داده اســت. حکمــت 
فیلــم را در ســکوت خبــری ســاخت و البتــه 
ــر 10 ســال وقفــه ای  ــن ســکوت در براب ای

کــه بیــن ایــن فیلــم و فیلــم قبلــی او یعنــی »ســه زن« اتفــاق افتــاد، قابل 
ــا  ــا ب ــد ام ــم خوانده ان ــی ه ــم را خانوادگ ــد. فیل ــاب نمی آی ــه به حس توج
توجــه بــه اینکــه حکمــت بــرای نــگارش فیلم نامــه آن ســال ها تحقیــق 
ــا وســواس  ــار بازنویســی صــورت داده و ب ــن ب و پژوهــش کــرده و چندی
ــه نظــر می رســد »جــاده  ــه ســرانجام رســانده اســـت، ب ــاد، متــن را ب زی
قدیــم« مســیر یــک بحــران حــاد اجتماعــی را پیــش روی مخاطــب قــرار 
داده باشــد. این بــار هــم خــود حکمــت تهیه کنندگــی اثــرش را بــر عهــده 
ــم  ــت شــخصیت محــوری فیل ــی در حقیق ــاب کرامت ــه اســت. مهت گرفت
اســت کــه داســتان حــول محــور او می چرخــد و حکمــت بــرای انتخــاب 
ــاده  ــی در »ج ــت. کرامت ــورت داده اس ــادی را ص ــی های زی ــود بررس خ
ــراوان.  ــا پیچیدگی هــای شــخصیتی ف ــد اســت ب ــم« یــک زن کارمن قدی

روایـــت زنـانه 
از4 نســل

درباره »جاده قدیم« تازه ترین تجربه سینمایی 
منیژه حکمت
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جاده قدیم 
ناکجاآبادي 

است که میتوان 
یک تاریخ را در 
آن دنبال کرد. 
مجموعهاي از 
شرایط فرهنگي 
ما شامل تاریخ 
و عرف و سنت 
و... در فیلم مرور 

میشود

پرونـــده

 از فیلم قبلی شـما »سـه زن« 10 سـالی می گـذرد. چرا برای 
فیلم تـازه این قدر منتظـر ماندید؟

وقتـی مـن کارگردانـی  می کنـم نمی خواهـم ایـن اتفـاق شـغل مـن باشـد و 
سـالی یک بـار یکـی از آن 100 کارگـردان باشـم کـه فیلـم می سـازند. من از 
همـان روز اول کـه وارد کار شـدم تکلیف خودم را در زمینه کارگردانی روشـن 
کـردم. اگـر ما سـینما را اندیشـه، تفکـر، هنر، تصویـر، حس های واقعـی و در 
نهایـت مخلوطـی از همـه این ها به حسـاب بیاوریـم و بتوانیم فیلمی بسـازیم 
کـه درصـدی از تمامـش را داشـته باشـد، آن وقـت می توانیم بگوییـم یک اثر 
سـینمایی تولیـد کرده ایـم. نمی دانـم چقـدر موفـق بوده ام اما همیشـه سـعی 
کرده ام آن نگاه ناتورالیسـتی و رئالیسـتی و مخلوطی از این دو را در کارم دنبال 
کنـم. سـینما در ایـن حالت اسـت کـه بـرای من دوست داشـتنی تر می شـود.

 سینمای دوست داشتنیِ دیربه دیر!
 آبشـخور انگیـزه و علاقه من به سـینما، تفکر و دیدگاهی اسـت کـه در ذهن 
دارم. طبیعـی اسـت اگـر قرار باشـد درسـت مطابق بـا این فضای فکـری کار 
کنـم، فاصلـه بیـن دو فیلم مـن زیاد می شـود، چراکه قبـل از شـروع کار باید 

فیلم سـازی بـرای منیـژه حکمـت بـه گفته خود او یک شـغل نیسـت، 
یـک دغدغـه اسـت کـه بـا رویکـردی کمال گرایانـه در ذهـن او وجـود 
دارد و دوربیـن را روشـن نمی کنـد مگر اینکه بر کلیت این اندیشـه 
بـه مـدد تحقیـق و پژوهـش اشـراف پیـدا کـرده باشـد. او امسـال با 
»جـاده قدیـم« بـرای اولین بار در جشـنواره فیلم فجر شـرکت کرده 
اسـت و ایـن موضـوع وقتـی جالب تـر می شـود کـه یادمـان بیاید تنها 
سـه فیلـم سـینمایی، رهـاورد او از 30 سـال حضـور در سـینما تـا به 

امـروز بوده اسـت.
اولیـن حضـور  بـا »جـاده قدیـم«  بـا منیـژه حکمـت کـه  گفت وگـو 

می آیـد. پـی  در  می کنـد  تجربـه  را  خـود  جشـنواره ای 

کارگردانی شغل ام 
نیست

پژوهش و تحقیق کافی داشـته باشـم. 
 ایـن بـار هم زنانگی در فیلم شـما 

زیرمتن همه چیز اسـت؟
و  زن  محوریـت  بـا  هـم  فیلـم  ایـن  بلـه 
خانـواده سـاخته شـده اسـت. جـاده قدیـم 
ناکجاآبـادی اسـت کـه می تـوان یـک تاریخ 
را در آن دنبـال کـرد. مجموعـه ای از شـرایط 
فرهنگـی مـا شـامل تاریـخ و عرف و سـنت 
مشـکلات  می شـود.  مـرور  فیلـم  در  و... 
فرهنگـی و اجتماعـی مـا آنقـدر زیـاد اسـت 
کـه اگـر بخواهیـم هـر گوشـه اش را بگیریم 
و بـه زبـان تصویـر در بیاوریـم هـزاران قصه 
بـه مـا می دهـد و می گویـد کـه زن هـا در 
بسـترهای متعـدد تاریخـی دچار مشـکلات 
عدیـده ای بوده انـد و برابری را هرگز به دسـت 

نیاورده انـد.
مهتـاب  شـما  فیلـم  مینـوی   
کرامتی سـت؟ چطور به او رسـیدید؟

درسـت اسـت، مـن همیشـه یـک مینـو در 
فیلم هایـم داشـته ام. مینـوی »جـاده قدیـم« 
می دانسـتم  اسـت.  سـختی  کاراکتـر  هـم 
بازیگـر را در موقعیـت پیچیده ای قـرار خواهد 
داد و راسـتش را بخواهیـد خیلـی نگـران این 
نقش بـودم. انتخـاب بازیگر هـم کمی عقب 
افتـاد و مـن مـدام بـه ایـن فکـر می کـردم 
کـه چـه کسـی می توانـد ایـن را در بیـاورد؟ 
چـه کسـی می توانـد همراه مـن باشـد و آن 
لایه های مختلف این شـخصیت را در بسـتر 
ایـن درام پیـدا کنـد؟ با توجه به سـن و سـایر 
ویژگی هایـی کـه مینـوی داسـتان داشـت از 
خانـم کرامتـی دعـوت کـردم کـه پـا به پای 

هـم تـا پایـان فیلـم راه آمدیم.
 فیلم نامه باید قدیمی باشد. بله؟

چندیـن سـال بـود کـه سـوژه در ذهـن مـن 
وجـود داشـت و اولیـن جرقه اش مربـوط به 9 
سـال قبل اسـت.این فیلم چهار نسـل جامعه 
را مخاطـب قـرار می دهـد. نسـل من، نسـل 
قبـل از مـن، بچه هـای دهـه 70 و بچه های 
دهه هـای قبل تـر. آدم هـای ایـن چهار نسـل 

در روایـت حضـور دارنـد و تأثیـر می گذارند.
 و حرف پایانی؟

اولین بـار اسـت کـه فیلمـم در جشـنواره فجـر 
شرکت می کند. همیشـه رفتارهای ناعادلانه ای 

کـه دورادور می دیـدم برایـم آزاردهنـده بـود. 

سارا کنعانی
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با مهتاب کرامتی درباره تنها نقش او در جشنواره 36

پرونـــده

سـومین فیلـم منیـژه حکمـت، »جـاده قدیم« یکـی از سـه اثری بـود که در 
نخسـتین روز جشـنواره در سـینمای رسـانه  ایـن رویداد یعنـی پردیس ملت، 
روی پـرده رفـت. مهتـاب کرامتـی بازیگر نقش اصلی، امسـال تنهـا با همین 
فیلـم در جشـنواره سـی و ششـم شـرکت کـرده و نقـش سـخت او، آن قـدر 
بـا دشـواری و پیچیدگـی همـراه اسـت که احتمـال کاندیـدا شـدن او را برای 

دریافـت سـیمرغ بـالا می برد. 
کرامتـی در »جـاده قدیم« در نقش مینو، یک زن رییس شـعبه بانـک و دارای 
یـک جایـگاه اجتماعـی خوب ظاهر شـده اسـت. او زنی سـت قـوی، بـا اراده، 
خانواده دوسـت و البتـه عاشـق کـه حتـی در میانسـالی هـم ایـن عشـق را به 
همسـرش نشـان می دهـد، امـا در بطـن داسـتان با بحرانـی مواجه می شـود 
کـه تمـام زندگـی او شـامل روابـط اجتماعـی و زناشـویی و خانوادگـی اش را 
متلاطـم می کنـد. مـا اخیرا مشـابه این نقش را در »فروشـنده« سـاخته اصغر 
فرهـادی دیده ایـم و بسـیاری از مخاطبـان هم با دیـدن مهتـاب کرامتیِ این 
فیلـم بـه یـاد ترانـه علیدوسـتیِ آن فیلـم افتاده انـد. خـود کرامتـی در این باره 
کـه آیـا بـروز چنین فکـری در ذهـن مخاطب بـرای او مساله  سـاز هسـت یا 
خیـر، در گفت وگـو بـا بولتن سـی و ششـمین جشـنواره فیلم فجـر این چنین 

می دهد. توضیـح 
»راسـتش را بخواهیـد اصلا بـه این موضوع فکر نمی کنم. البتـه باعث افتخار 
مـن خواهـد بـود اگر کسـی با دیـدن این فیلـم به یـاد آن اثر خوب سـینمای 
ایـران بیافتـد. امـا واقعیت این اسـت که تم »جـاده قدیم« با تم »فروشـنده« 
بسـیار متفـاوت اسـت. یادمـان نـرود که قهرمـان »جـاده قدیم« مینوسـت و 

»جاده قدیم« 
پوستـــم را  کند

داسـتان از دریچـه نگاه او به عنـوان یک زن 
روایـت می شـود. امـا در فیلـم »فروشـنده« 
خانـواده  مـرد  بـه  بیشـتر  فرهـادی  آقـای 

پرداخته انـد«.
منیـژه حکمت برای انتخـاب بازیگر این فیلم 
حساسـیت زیـادی به خـرج داده اسـت و خود 
کرامتـی دربـاره چگونگی ارتبـاط با این نقش 
کـه  آن می گویـد  اجتناب ناپذیـر  و سـختی 
پوسـتش کنده شـده اسـت.»رک و روراسـت 
بـه شـما بگویـم، پوسـتم کنـده شـد! وقتـی 
خانـم حکمـت بـرای صحبـت دربـاره ایـن 
نقـش مرا به دفتـرش دعوت کـرد، گفت کار 
خیلـی سـختی در پیـش داری و وقتی من در 
عمـل بـا ایـن داسـتان مواجه شـدم، فهمیدم 
سـختی ها خیلی بیشـتر از آن چیزی سـت که 
فکـر می کـردم. بـه هر حـال مـا کار خودمان 
را انجـام دادیـم و امیـدوارم مخاطب هم با آن 

ارتبـاط برقـرار کند«. 

سارا کنعانی
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دنیــای پویانمایــی، دنیــای فانتــزی و تخیــل اســت و شــاید بــی راه نباشــد 
ــبت  ــی به نس ــدات پویانمای ــه تولی ــه جاذب ــن وج ــم جدی تری ــه بخواهی ک
ســینمای رئــال را همیــن فضــای جــولان بــرای خیــال بدانیــم. ســینمای 
ــردازی در  ــن خیال پ ــرای ای ــژه ای ب ــهم وی ــر س ــال های اخی ــران در س ای
نظــر گرفتــه و حــالا پویانمایــی »فیلشــاه« اولیــن تجربــه کارتونــی بلنــد 
ــن  ــا جدی تری ــت رســمی ب ــه فرصــت رقاب ــران اســت ک ــینمای ای در س
تولیــدات یک ســاله ســینمای ایــران را در ویتریــن معتبــر فجــر، به دســت 
ــازی  ــر فیلم س ــول دفت ــن محص ــی تازه تری ــن پویانمای ــت. ای آورده اس
»هنــر پویــا« اســت کــه همچــون محصــول ســینمایی قبلــی ایــن دفتــر، 
ــل دارد.  ــردان در فهرســت عوام ــام کارگ ــان را در مق ــام هــادی محمدی ن
ــل توانســت  ــال قب ــه دو س ــاهزاده روم« ک ــزه »ش ــوان و باانگی ــق ج خال
ــادی  ــا حــدود زی ــا رکوردشــکنی در اکــران و ثبــت گیشــه ای موفــق، ت ب

پرچم دار خیـــال 
در فجـــر

درباره »فیلشاه« که پای انیمیشن ها را 
به بخش سودای سیمرغ باز کرد

نگاه هــا را بــه ســمت ظرفیــت بــالای 
انیمیشن ســازی کشــور معطــوف کنــد، 
و  جســورانه  دورخیــز  یــک  بــا  حــالا 
بلندپروازانــه دیگــر، آمــاده عــرض  انــدام در 
میــان شــناخته ترین چهره هــای مطــرح 
ــاه«  ــت. »فیلش ــده اس ــران ش ــینمای ای س
هنــوز رونمایــی نشــده و نمی تــوان دربــاره 
کیفیــت فنــی و محتوایــی آن حکمــی 
صــادر کــرد امــا بــرای آن هــا کــه خاطــره 
»شــاهزاده  موفــق  اکــران  و  رونمایــی 
روم« را در خاطــر دارنــد، حتمــاً اثــری 
ــن  ــود. تازه تری ــد ب ــز خواه کنجکاو برانگی
در  روم«  خالقــان »شــاهزاده  محصــول 
حالــی در جشــنواره رونمایــی می شــود کــه 
ــنی،  ــدات انیمیش ــال 96 تولی ــران س در اک
ــی  ــن یعن ــتند و ای ــژه ای داش ــگاه وی جای
انیمیشــن های ســینمایی ایرانــی در آســتانه 
خودنمایــی جدی تــر در آینــده نزدیــک 
ــاه« و  ــه »فیلش ــا ب ــد. واکنش ه ــرار دارن ق
بازتــاب حضــور ایــن انیمیشــن در جشــنواره 
ــیر  ــی در مس ــه عطف ــد نقط ــر می توان فج

ــد. ــوزه باش ــن ح ــالان ای ــش فع درخش

پرونـــده
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پرونـــده

 در ابتـدا درباره ویژگی های تولید انیمیشـن »فیلشـاه« توضیح 
دهید. 

ببینید »فیلشـاه« ماحصل تلاش شـبانه روزی 260 نفر است که هم در بخش 
فنـی و هـم در بخـش هنـری از بهتریـن انیمیشن سـازان ایران هسـتند. باید 
به صراحـت بگویـم کـه کسـی نبـوده به لحـاظ کیفیـت کارش در درجـه بالا 
باشـد و مـا از او دعـوت به کار نکرده باشـیم. برای سـاخت و تولید »فیلشـاه« 
از بهتریـن طراحـان ایـران اسـتفاده کردیـم. بـا توجه بـه اینکه »فیلشـاه« در 
بخش خصوص سـاخته شـده و حیاتـش کاملًا وابسـته به اکران اسـت، تمام 
تلاش مـان را کرده ایـم تـا بـا مخاطبان مـان ارتبـاط  و تعامل دو سـویه برقرار 

کنیم. 
 ویترین جشنواره برای انیمیشن تا چه اندازه اهمیت دارد؟ 

ایـران گنجینـه فرهنگـی بسـیاری دارد کـه هنـوز ناشـناخته مانـده و 
می توانیـم بـا صنعـت انیمیشـن  همـراه بـا مفاهیـم زیباشناسـی، این 
منابع ارزشـمند را به نسـل جـوان، کودکان و نوجوانـان انتقال دهیم. 
بـدون شـک در شـرق، آداب و رسـوم و مذهـب بـا ارزشـی داریـم کـه 
نه تنهـا بـرای مـردم کشـورمان بلکـه بـرای مـردم دنیـا، جذابیت هـای 
منحصربه فـردی دارد، جهانیـان برای کـودکان و نوجوانان شـان همراه 
با صنعت انیمیشـن در حال قهرمان سـازی و اسـطوره پروری هسـتند 
و مـا هـم بایـد در ایـن زمینه بتوانیـم روبه جلو حرکت کنیـم. با حضور 
انیمیشـن »فیلشـاه« در بخش مسـابقه جشـنواره فیلم فجر اتفاقات 
مثبـت و جذابـی بـرای سـینمای انیمیشـن در راه اسـت کـه در همین 
زمینه گفت وگـوی »هادی محمدیان« کارگردان »فیلشـاه« را در ادامه 
می خوانیـد کـه در آن از ایده هـا و دشـواری های سـاخت انیمیشـن 

سـینمایی می گوید.

تفریح کودکان را 
نادیده نگیریم

مریم  علی بابایی

جشـنواره فیلم فجر درواقع بـرای ما ویترینی 
اسـت تـا آثار انیمیشـن را بـه نـگاه منتقدان، 
سـینماگران و رسـانه ها برسـانیم تـا فضـای 
خوبی برای فیلم های انیمیشـنی ایجاد شـود. 
مـن هـم امیـدوارم همانند دهه هـای قبل که 
کـودکان و نوجوانـان بـه سـینما می آمدنـد و 
شـور و هیجـان داشـتند این اتفاق هـم برای 
تماشـای »فیلشـاه« بیافتد. با توجه به فضای 
جامعه که کمی ملتهب شـده، تفریح کودکان 
هـم نادیـده گرفته می شـود و دیگر کسـی به 
فکـر آنـان نیسـت، مخصوصـاً کودکانـی که 
در شهرسـتان ها زندگـی می کنند، سـرگرمی 
در قالـب سـینمایی ندارنـد. بـه اعتقـاد مـن 
برای شـان  خوبـی  سـورپرایز  »فیلشـاه« 
در  سـینما  در  می تواننـد  زیـرا  بـود  خواهـد 
همکلاسی های شـان  یـا  مـادر  پـدر،  کنـار 
انیمیشـن مخصوص رده سـنی  خود را ببینند 
و خاطـره خوب و جذاب تماشـای »فیلشـاه« 

در ذهنشـان نقـش ببندد. 
اثـر  بـا  »فیلشـاه«  تمایـز  وجـه   
قبلی تان »شـاهزاده روم« در چیست؟
ببینیـد تیمی کـه انیمیشـن »شـاهزاده روم« را 
سـاخته، »فیلشـاه« را هـم تولیـد کـرده اسـت. 
»شـاهزاده روم« اولین فیلم انیمیشـنی بود که با 
همـه نواقص بـرای کودکان و نوجوانان سـاخته 
شـد چـون قبـل از ما فیلمـی نبود کـه تحلیل 
و بررسـی کنیـم و ببینیـم که باید چـه تدابیری 
داشـته باشـیم تـا بتوانیـم بازخوردهـا را دریافت 
کنیـم. با توجه به بازخورد خوبی که از انیمیشـن 
»شـاهزاده روم« دریافـت کردیم و در سـینماها 
مـورد اسـتقبال مخاطبان واقـع شـد و انتقاداتی 
کـه صـورت گرفت سـعی کردیم در فیلشـاه به 
رفـع آن اشـتباهات بپردازیم. خصوصـاً در زمینه 
فیلم نامه نویسـی 10 نفـر به عنـوان نویسـنده، 
مشاور، روان شناس و جامعه شناس، همه نظرات 
کارشناسـانه و تخصصی خود را اعمال کردند تا 
در ایـن کار ضعف های موجود برطرف شـود که 

امیدواریـم ایـن اتفاق افتاده باشـد. 
 بـه نظرتـان »فیلشـاه« می توانـد 
هماننـد »شـاهزاده روم« موردتوجـه 

مخاطبـان قـرار بگیرد؟ 
ببینیـد! جامعـه کـودکان و نوجوانـان مـا بـه 
انیمیشـن نیـاز دارد. هر مقـدار کـودکان ما از 
انیمیشـن های خارجی لذت ببرنـد بازهم لازم 
اسـت آثـار ایرانـی را ببیننـد و بـا موضوعات 
بومـی کشورشـان آشـنا شـوند زیـرا دیالوگ 
انیمیشـن های خارجـی کاملًا متفاوت اسـت 
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و نمی تـوان بـا آن دیالوگ هـا ارتبـاط برقـرار کـرد. من فکر کنـم این فضایی 
کـه »فیلشـاه« بـرای کودکان کشـورمان ایجـاد خواهد کـرد، جذاب اسـت و 
بـه نظـرم به لحـاظ کیفی از »شـاهزاده روم« پیشـرفت زیادی داشـته اسـت، 
زیـرا تجربیـات ما هنگام سـاخت »فیلشـاه« بیشـتر شـد. به دلیـل خصوصی 
بـودن مجموعـه از هیـچ کاری کم نگذشـته ایم و از هیچ فریمی چشم پوشـی 
نکردیم. »فیلشـاه« بیش از دو برابر و حتی سـه برابر فیلم های اسـتاندارد دنیا 
پـلان دارد، یعنـی بـالای دو هـزار و انـدی پـلان گرفته ایم و به دلیـل احترام 

گذاشـتن بـه مخاطبـان هیچ پلانـی را حذف 
نکردیـم و تمـام پلان هـا در انیمیشـن وجود 
دارد. امیـدوارم ایـن انرژی مثبتی که از سـوی 
سـازندگان »فیلشـاه« بـه سـمت مخاطبـان 
کـودک و نوجـوان فرسـتاده شـده اسـت، به 

دست شـان برسـد. 
 دلیـل شـباهت اسـمی »فیلشـاه« 
به انیمیشـن سـینمایی نامزد اسکار 

چیست؟ »شیرشـاه« 
بـا توجـه بـه اینکـه قرار اسـت تمـام آثـار ما 
اکـران خارجـی شـود و تهیه کننده بـرای این 
آثـار برنامه های بلندمـدت دارد، کاملًا آگاهانه 
ایـن اسـم را انتخـاب کردیم زیرا سـعی داریم 
در فضـای بین المللـی بخشـی از تبلیغـات را 
انجـام دهیـم تـا هـر چـه سـریع تر بـه نقطه 

برسـیم.  دلخواه مان 
 نظرتان درباره وجود انیمیشـن در 
رقابـت بـا فیلم هـای بلند سـینمایی 

در جشـنواره فیلم فجر چیسـت؟
مسـلماً حضـور انیمیشـن در بخش سـودای 
سـیمرغ اتفاق عجیبی نیسـت تا دو دهه قبل 
در اسـکار هـم انیمیشـن همراه بـا فیلم های 
داسـتانی رقابـت می کـرد در نتیجـه اتفـاق 
پیچیـده ای نیسـت، زیـرا انیمیشـن همـراه با 
بیشـتر بخش هـا  تقریبـا در  فیلم هـا  دیگـر 
و  خودبـاوری  ایـن  بـه  و  اسـت  یکسـان 

توانمنـدی در سـینمای ایـران رسـیده ایم.

 رقابت انیمیشـن های سینمایی با فیلم های رئال برای 
کسـب جوایز سینمایی اتفاق جدیدی نیسـت. با مرور 
تاریخ سـینمای جهـان در می یابیم که انیمیشـن های 
زیادی در فسـتیوال ها و رویدادهای مهم سـینمایی به 
رقابـت با فیلم هـای رئـال پرداخته اند کـه از آن جمله 
می تـوان بـه رقابت انیمیشـن »دیو و دلبر« در اسـکار 
اشـاره کـرد. انیمیشـن سـینمایی »فیلشـاه« به عنوان 
فیلمـی با ریتـم تند و شـاد کودکانـه، دو هـزار و 556 
پـلان دارد و توانسـته بسـیار بالاتـر از اسـتانداردهای 

معمول در سـینمای ایران ظاهر شـود. در ساخت یک 
انیمیشـن سـینمایی بایـد هماهنگی بالایـی بین تیم 
کارگردانـی و گـروه پرتعـداد تولیـد برقرار باشـد. برای 
تولیـد »فیلشـاه« در مدت بیـش از دو سـال یک تیم 
کـه نزدیـک بـه 220 نفـر می شـدند با هـم همکاری 
داشـته اند، ایـن در حالـی اسـت که در فیلم هـای رئال 
تعـداد کمتـری از هنرمنـدان و متخصصان سـینما در 
مدت زمـان محدودتـری بـرای یـک اثـر بـا هـم در 
ارتبـاط هسـتند. عـلاوه بـر ایـن میزانسـن و دکوپـاژ 
انیمیشـنی که مخصوص مخاطبان کـودک و نوجوان 
تولید شـده اسـت پیچیدگی هـای بیشـتری دارد چون 
می بایسـت مخاطبان ناهمگون کودک و بزرگ سـال 

را در یک زمـان در کنـار هـم نگـه دارد. 

یک کار گروهی 
منسجم

حامد جعفری / تهیه کننده

یادداشــت
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نشـــست

بـازی در چنیـن موقعیتـی را تجربـه 
نکـرده بودم

فیلـم سـینمایی »کامیـون« سـاخته کامبوزیـا پرتـوی، اولین 
فیلمـی بود کـه مـورد قضـاوت منتقـدان و اهالی رسـانه قرار 
گرفت و نشسـت آن با حضـور کارگردان اثر و سـعید آقاخانی، 
تـورج اصلانـی و تعـدادی دیگر از عوامـل برگزار شـد. در این 
نشسـت کامبوزیا پرتویی، درباره شـباهت فیلمش با »فِراری« 
علیرضـا داودنـژاد و ورود یـک غریبـه به شـهر تهـران گفت: 
»ایـن موضـوع را خیلی قبـول ندارم؛ چـون فیلم های متعددی 
بـا ایـن مضمـون و حتـی قبل از انقلاب سـاخته شـده اسـت، 
امـا ایـن فیلـم داسـتان دیگری داشـت  که به سـال 67 و سـر 
فیلـم »گلنـار« در جنگل هـای 2000 برمی گردد کـه آنجا کار 
می کردیـم؛ آن  زمـان آقای سـجادی حسـینی دسـتیارم بود و 
بـرای خانواده اش مسـائلی پیش آمده بود که با وسایل شـان در 
کامیـون مانـده بودنـد . ماجرای ایـن فیلم هم به همـان زمان 
مربوط می شـود.« در ادامه سـعید آقاخانی درباره بـازی خود در 
ایـن فیلـم که با لهجه کـردی همراه بود، بیان کـرد: »بازی در 

اولیـن روز از سـی وششـمین جشـنواره فیلـم فجـر در 
سینمای مطبوعات، با اکران دو فیلم »کامیون« و »جاده 
قدیـم« و انیمیشـن »فیلشـاه«، در پردیـس سـینمایی 

ملـت بـه همـراه نشسـت های رسـانه ای آن هـا برگـزار 
شـد. نشسـت هایی که با پرسـش و پاسـخ خبرنگاران 

و حاشـیه هایی نیـز همـراه بود

اولین سکانس 
محسن دلیلی

چنین موقعیتـی را تجربه نکرده بـودم و فیلمنامه آن قدر خوب 
نوشـته شـده بود کـه در کنـار گریم، خیلـی مرا هدایـت کرد؛ 
در صورتـی کـه آقای پرتوی ابتدا خیلی گریم نمی خواسـتند.«

روایتی از نشست 3 فیلم روز نخست 
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جامه سیاه بر تن »جاده قدیم«
»جـاده قدیـم« سـاخته منیـژه حکمـت، دومیـن فیلمـی بود 
کـه نشسـت آن، در سـینمای مطبوعـات برگـزار شـد. در این 
نشسـت کـه همـه عوامـل حاضـر در آن بـا لبـاس مشـکی 
حضـور پیـدا کـرده بودنـد، کارگردان »جـاده قدیم« در پاسـخ 
بـه سـوال خبرنـگاران دربـاره علـت این نـوع پوشـش،  گفت: 
»مشـکی پوشـیده ایم و زمـان اکـران آن را کامـل می کنیـم. 
اجـازه بدهیـد در آن زمـان بـرای شـما یـک سـوپرایز داشـته 
باشـیم.« حکمـت دربـاره وجـود پلان هایـی در فیلـم کـه در 
آن رسـانه ها در حال انتشـار اخبـار مربوط به انرژی هسـته ای 
هسـتند،  گفـت: »من قـرار بود این فیلم را سـال 94 بسـازم و 
آن زمـان بحـث انرژی هسـته ای داغ بود. به هر حال شـرایط 
اجتماعـی و اقتصـادی و به طـور کلـی شـرایطی که مـا در آن 
قـرار داشـتیم، در فیلـم بی تاثیـر نبود و مـا هم در فیلـم به آن 
عکس العمـل نشـان دادیـم.« ایـن کارگـردان دربـاره موضوع 
فیلـم و جسـارت آمیز بـودن آن، تصریـح کـرد: »مسـوولان از 
ارائـه داده هـای مربوط بـه معضل ها و ناهنجاری هایـی که در 
جامعـه وجـود دارد خـودداری می کننـد، بنابرایـن تحقیقات ما 
بـرای ایـن فیلم بـا همه بایدهـا و نبایدها بایـد میدانی صورت 
می گرفـت.« مهتـاب کرامتـی نیـز دربـاره نقش خـود در این 
فیلـم، خاطرنشـان کـرد: »تجربه کـردن را دوسـت دارم و فکر 
می کنـم بـرای یـک بازیگر شـگفت انگیز اسـت که پیشـنهاد 
چنیـن نقشـی بـه او شـود. بـرای انجـام این نقـش تحقیقات 
میدانـی داشـتم؛ ضمن اینکـه خانم حکمت اطلاعاتـی که در 
خصـوص ایـن نقش داشـتند را در اختیـار من گذاشـتند. خود 
مـن بـا کسـانی کـه تجربه هایـی شـبیه بـه اتفاقـات مینوی 

قصـه را داشـتند، صحبـت می کـردم، بـه ایـن نتیجه رسـیدم 
کـه بی نهایـت سـوژه در ایـن زمینه داریـم.« اما این نشسـت 
همچنـان تحـت تاثیر پوشـش عوامـل »جـاده قدیـم« بود و 
چنـد بـار از سـوی خبرنـگاران بـه این موضوع اشـاره شـد که 
آن را با اتفاقاتی که در سـینمای هالیوود افتاده اسـت، مقایسـه 
می کردنـد اما منیژه حکمت از پاسـخ دادن سـر راسـت به این 

سـوال خـودداری می کرد.

»فیلشـاه« گامـی دیگـر بـرای 
ایرانـی انیمیشـن  پیشـرفت 

آخریـن اثـری کـه در پردیـس سـینمایی ملـت اکـران شـد، 
»فیلشـاه« سـاخته حامد محمدیان بـود. کارگردان فیلشـاه در 
این نشسـت، گفـت: »کمپانی های بزرگ دنیا طی 100 سـال 
یـاد گرفته انـد چگونـه قصـه بگوینـد. ما پنج سـال اسـت که 
آغـاز کرده ایم. در »فیلشـاه«، فضا و قصه نسـبت به شـاهزاده 
روم تغییـر کـرده و ایـن رونـد طـی 10 سـال آینـده بهتر هم 
خواهد شـد.« جعفری در پاسـخ به این سـوال که چـرا با همه 
ایـن اجحاف هـا کـه بـه انیمیشـن می شـود، اصرار بـه حضور 
در جشـنواره دارد، تصریـح کـرد: »مـن سـه دوره در جشـنواره 
بودم که سـه دبیر مختلف داشـت. این جشـنواره برای ماسـت 
و مـا بایـد آن را حفـظ  کنیـم. بخشـی از عوامـل مـا کسـانی 
هسـتند کـه بـا دیگـر پروژه هـا کار می کننـد و دوسـت دارنـد 
که کارشـان در چنین جشـنواره ای دیده شـود و من بسیاری از 
ایـن اجحاف هـا را نادیـده می گیـرم اما جایی ناراحت می شـوم 
که زحمت شـان دیده نمی شـود«. سـعید شـیخ زاده صداپیشـه 
ایـن اثـر نیز درباره صداپیشـگی سـتاره ها در انیمیشـن عنوان 
کرد:»اصـولا در کارهـای سـینمایی بایـد از سـتاره ها اسـتفاده 
کـرد و مـا در انیمیشـن بارها ایـن کار را انجـام داده ایم. ما چند 
بازیگـر خـوش بیان داریم؟ واقعیت این اسـت کـه بازیگران ما 
بـه ایـن موضوع اهمیـت نمی دهنـد. ما بسـیار دوسـت داریم 
کـه از سـتاره های مان در انیمیشـن اسـتفاده کنیـم تـا بتوانند 
به شـخصیت انیمیشـن، زندگی دهند. متاسـفانه رفتن سـراغ 
هنرپیشـگان بنـام مثل آقای پرسـتویی، کار آسـانی نیسـت و 
بـرای انیمیشـن هزینه بـر اسـت. در »فیلشـاه«، خوش صداها 
را جمـع کردیـم  و از افـرادی مثـل حسـین عرفانـی، ناصـر 
طهماسـب، زهـره شـکوفنده، حامـد عزیـزی، بهـرام زنـد و... 

اسـتفاده کردیم.«
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شماره پنجم، جمعه 22 دی96

بولتن مجازی سی و ششمین جشنواره فیلم فجر

یکـی از جالب تریـن اتفاقاتـی کـه شـاید در شـب اختتامیه 

جشـنواره فجـر برایم افتاده باشـد، بـه سـال 83 برمی گردد 

کـه بـا »خیلـی دور خیلـی نزدیـک« در جشـنواره حضـور 

داشـتم. فیلم در رشـته های زیادی کاندیـدای دریافت جایزه 

بـود و حرف هـای زیـادی هم دربـاره آن زده می شـد. صبح 

اختتامیه یکی از دوسـتان برگزارکننده در تماسـی تلفنی به 

مـن گفت که چـه جوایزی قرار اسـت بگیریم تـا همکاری 

کنم کسـانی که قرار اسـت جایزه بگیرند در مراسـم حضور 

داشـته باشـند. در مـورد خـودم هـم گفـت جایـزه بهترین 

کارگردانـی و فیلمنامـه و جوایـز دیگـر را خواهی گرفت. 

او ادامـه داد: نمی دانـم آن شـخص در خواندن اسـامی روی 

کاغـذ اشـتباه کـرد و یـا اینکه چـرا این اتفـاق افتـاد. به هر 

حـال مـن در مراسـم حضـور پیدا کـردم و منتظر بـودم نام 

مـرا بـه عنـوان بهتریـن کارگردان صـدا کننـد. جوایز یکی 

یکـی اعلام شـد و همه عوامـل جایزه های شـان را گرفتند. 

نوبـت به جایـزه کارگردانی رسـید و مجـری کمی با تعلیق 

نـام برنـده را صـدا زد و گفت: »جایـزه بهتریـن کارگردانی 

می رسـد بـه... « مـن هـم عـادت دارم کـه معطـل نکنم و 

بسـیار سـریع روی سـن بـروم؛ خـدا به مـن رحم کـرد که 

تـا می خواسـتم بلنـد شـوم تقریبـا نیم خیز شـده بـودم که 

مجـری اعـلام کرد جایزه می رسـد به مجیـد مجیدی! من 

فورا سـر جایم نشسـتم و البته چون مجید دوسـت صمیمی 

مـن اسـت، او را بسـیار تشـویق کـردم و بسـیار هـم بابت 

موفقیـت اش خوشـحال شـدم. ولـی طبعا وقتی شـما برای 

دریافـت جایـزه ای آمادگـی داریـد و پیش بینی تـان درسـت 

درنمی آید، جمع و جور شـدن تان کار بسـیار سـختی اسـت!

البتـه ایـن حـس و حـال زیاد طـول نکشـید. من کمتـر از 

30 ثانیـه دوبـاره بـه حالت عادی برگشـتم و چند دقیقه بعد 

جایـزه بهتریـن فیلـم را برای »خیلـی دور خیلـی نزدیک« 
دریافـت کردم.

سیدرضا میرکریمی

نیم خیز شدن برای سیمرغی که...

نشریه سی وششمین جشنواره فیلم فجر
مدیرمسول: ابراهیم داروغه زاده

زیر نظر مسعود نجفی)مدیر روابط عمومی جشنواره(

سردبیر:  احسان هوشیارگر
مشاور سردبیر: علی افشار

معاون سردبیر:  محمدحسین لواسانی
مدیر هنری: علی شکوری

دبیرعکس:  محمدحسن هندی

گرافیک: زینب فلاح، مهدی متناصری و مهرناز انصاری
عکاس: میلاد پیامی، معین باقری، سحر محراب بیگی، سهیل صلاحی زاده

مدیر اجرایی: محسن دلیلی
پرونده فیلم ها: محمد صابری

تحریریه: سارا کنعانی، محمدرضا کاظمی، امید سهرابی، سپیده حیدرآبادی،مهدیه حیدر، مریم علی بابایی، صدف فاطمـــی،
حسام الدین افروز و دنیا عیوضی

با تشکراز:جلیل اکبری صحت، عزت الله علیزاده، مریم جلالی، بابک بیات، سید محمدصادق لواسانی، محمد نوری،محمد نیکبخت، و با تشکر 
ویژه از همراهی موسسه رسانه های تصویری 

www.fajrfilmfestival.com @fajrfilm36 @fajrfilmofficial
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